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Vinařské
akce v obci

Všechny občany srdečně zvou stárky a stárci

Pátek 1. října 2010
16.00 h stavění máje

u Obecní haly U Orla

Sobota 2. října 2010
20.00 h hodová taneční zábava

v Obecní hale U Orla,
hraje DH Túfaranka

Neděle 3. října 2010
09.30 h hodová mše svatá

v kostele sv. Michaela
Archanděla

13.30 h sraz krojovaných
pod májů

14.00 h průvod krojovaných
pro stárků a stárky,
po skončení průvodu
taneční zábava
„pod zeleným“
na dvorku staré školy

20.00 h hodová taneční zábava
v Obecní hale U Orla,
celý nedělní program
hraje DH Šardičanka

Pondělí 4. října 2010
20.00 h maškarní taneční zábava

v Obecní hale U Orla,
hraje DH Ištvánci

Šardický hody
1. až 4. října 2010
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Vážení spoluobčané,
běhnou, jak mají. Všichni si tak uži−
jeme mnoha krojovaných, pěkné mu−
ziky a příjemné nálady. Chtěl bych
vás touto cestou poprosit o pomoc
při úklidu prostranství před svými
domy. Úklid obecních prostor prove−
dou pracovníci obce. Také bych chtěl
požádat o pomoc při stavění máje.

V blízkých dnech chod naší obce
ovlivní ještě jedna událost, a to jsou
volby do zastupitelstva naší obce.
Uplynuly čtyři roky a nastala doba,
kdy je nutno vybrat z řad občanů
15 členů zastupitelstva obce a ná−
sledně starostu a místostarostu. Dou−
fám, že každý k této zodpovědné
volbě přistoupí s čistým rozumem,

bez emocí a vybere ty nejvhodnější.
Politické strany a sdružení jistě ob−
sadily podle svého uvážení kandi−
dátky těmi nejlepšími z řad občanů.
Přál bych si, aby ve volbách do obec−
ního zastupitelstva byli zvoleni ob−
čané, kteří budou mít zájem pro obec
pracovat, věnovat tomu svůj čas
a svou obětavostí pomohou k jejímu
dalšímu rozvoji. Pokud se vytvoří
silný a dobrý kolektiv lidí, mělo by se
nám v Šardicích dobře dařit. Také
bych chtěl touto cestou všem zastu−
pitelům poděkovat za jejich mnohdy
nelehkou a složitou práci a popřát
jim mnoho pracovních i osobních
úspěchů. Jiří Mičkal, starosta obce

Starosta

přiblížil se čas vinobraní a sklizně
výsledků celoroční práce na polích.
Pro mnohé je situace vlivem ne−
přízně počasí dost složitá. Špatné
počasí ovlivnilo nejen úrodu, ale i ži−
voty mnoha lidí. Záplavy, přívalové
deště a nakonec silné krupobití mno−
hým z nás připravilo kruté chvíle.
Jsou zničené vinohrady, zatopené
sklepy domů, úroda ze zahrádek
skoro žádná. Postupně se s tím však
všichni vyrovnáváme.

Nastává tedy období sklizně úro−
dy, které odpradávna souvisí v naší
obci s hodovými dny, přicházejí tra−
diční krojované „Šardický hody“.
Snad se počasí umoudří a hody pro−

Zpráva o činnosti rady obce a zastupitelstva

Z jednání orgánů obce

Rada obce
Projednala a schválila:

povolení výjimky z počtu dětí
ve třídách MŠ Šardice
I. třída počet dětí 28 (běžná
třída)
II. třída počet dětí 23 (zařazeno
1 integrované sluchově
postižené dítě)
III. třída počet dětí 28 (běžná třída)
zadání Oznámení o vyhlášení
výběrového řízení na vedoucího
a účetní příspěvkové organizace
Obecní les Šardice
výběr stavebního dozoru –
inženýrská činnost pro prová−
dění  stavby „ Šardice − rozšíření
kanalizace I. a II. etapa“,
Ing. Františka Minaříka, Strážnice
společnost KANSPO s. r. o.,
projektový management, požár−
níků Kroměříž pro provedení
výběrového řízení na stavbu
„Hasičská zbrojnice Šardice“
vedoucího PO Obecní les Šar−
dice, příspěvková organizace
Josef Šilink, Šardice 679
účetní PO Obecní les Šardice,
příspěvková organizace
Lenka Duhajská, Šardice 121
provedení zadávacího řízení na
stavbu „ Oprava místní komuni−
kace Šardice − lokalita Kopec

Vzala na vědomí:
provoz mateřské školy
v období prázdnin
zaslané avízo o platbě
na zrealizovaný projekt „Přijeďte
k nám do Šardic“ ve výši
2 075 247,40 Kč
oznámení KrÚ JMK Brno o za−
hájení správního řízení ve věci
vyřazení silnice III/42218a III/
/42219 ze silniční sítě a jejich
přeřazení do sítě místních
komunikací obce Šardice
inspekční zprávu z inspekce,
která proběhla v Mateřské škole
Šardice dne 15.−17. června 2010
rozpočtové opatření č. 5/2010
rozhodnutí KrÚ JMK Brno, odbor
dopravy o vyřazení ze silniční
sítě silnici III/42218, III/42219
včetně součástí a příslušenství
na pozemku p.č. 1883,1885
a 1886 v k.ú. Šardice do majetku
obce Šardice

Zastupitelstvo obce
Projednalo a schválilo:

celoroční hospodaření obce
a závěrečný účet obce Šardice
za rok 2009 včetně zprávy
auditora o výsledku přezkou−
mání hospodaření za rok 2009
s výhradou nedostatků

uvedených ve zprávě
o výsledku hospodaření
prodej pozemků p.č. 453/2
manželům Kohoutovým,
Šardice 167
prodej pozemků p.č. 5740
Pavlu Padalíkovi, Šardice 468
záměr prodeje a zveřejnění
záměru prodeje pozemků
p.č. 798, 799/1 a 799/4
zřizovací listinu příspěvkové
organizace obce Šardice −
Obecní les Šardice, příspěv−
ková organizace s účinností
od 15. 7. 2010
rozpočtové opatření č. 2/2010
výsledek výběrového řízení na
provedení díla „ Šardice − rozší−
ření kanalizace I. a II. etapa“.
Vybrána byla firma Artesia
Ratíškovice, s cenou 5.730 tis.
Kč bez DPH, splatnost 730 dní

Vzalo na vědomí:
závěrečný účet DSO ČOV
Mistřín za rok 2009
návrh závěrečného účtu DSO
Mikroregion Hovoransko za rok
2009
závěrečný účet DSO Severo−
východ za rok 2009
účetní uzávěrku za rok 2009
a. s. Vodovody a kanalizace
Hodonín
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Obecní úřad informuje

Přehled akcí za volební období 2006−2010

Rok 2007
silnice Nivky .......................................... 2 567 tis. Kč
Rezidence ................................................ 430 tis. Kč
silnice Draha ............................................ 375 tis. Kč
jeviště hala U Orla .................................... 250 tis. Kč
akustika v učebnách ZUŠ (stará ZŠ) ....... 340 tis. Kč
smuteční síň ............................................. 204 tis. Kč

Rok 2008
silnice Nivky ............................................. 812 tis. Kč
chodníky Dědina.................................... 1 111 tis. Kč
Rezidence ................................................ 404 tis. Kč
veřejné osvětlení Nivky .............................. 90 tis. Kč

Rok 2009
Rezidence statika ..................................... 689 tis. Kč
šatny ZŠ T. G. Masaryka Šardice ......... 1 941 tis. Kč
výměna oken v přístavbě
ZŠ T. G. Masaryka Šardice...................... 406 tis. Kč
oplocení dětských hřišť
(před ZŠ a u kapličky Padělák) ................ 248 tis. Kč
silnice Kopec ............................................ 808 tis. Kč
střecha družina – stará ZŠ ....................... 131 tis. Kč
vybavení dětských hřišť ............................ 470 tis. Kč
silnice a chodníky
u nákupního střediska ........................... 3 796 tis. Kč
chodníky Padělák – jednostranně ......... 1 897 tis. Kč
rekonstrukce Rezidence ....................... 5 100 tis. Kč
výstavba zdí na hřbitově .......................... 477 tis. Kč
propagace obce Šardice ....................... 2 434 tis. Kč

Rok 2010
dokončení chodníků Padělák ................ 1 556 tis. Kč
dokončení šaten
ZŠ T. G. Masaryka Šardice...................... 906 tis. Kč
dokončení Rezidence ............................... 694 tis. Kč

Nové akce
výměna části oken
v ZŠ T. G. Masaryka Šardice ................... 430 tis. Kč
vybavení dětského hřiště
TJ Baník Šardice ...................................... 300 tis. Kč
silnice Kopec ............................................ 600 tis. Kč
příprava na výstavbu kanalizace
I. a II. etapa(dotace) .............................. 6 800 tis. Kč
zahájení výstavby hasičské zbrojnice
(hrubá stavba) ....................................... 2 400 tis. Kč
příprava na zateplení a výměnu oken
MŠ Šardice (dotace) ............................. 1 940 tis. Kč
rekonstrukce rozhlasu
v obci (dotace) ...................................... 1 000 tis. Kč
příprava na podání žádosti –
cyklostezka Šardice−Hovorany

Získané dotace
dětská hřiště ............................................. 275 tis. Kč
šatny ZŠ T. G. Masaryka Šardice ............ 300 tis. Kč
chodníky ................................................... 400 tis. Kč
kanalizace − projekt .................................. 100 tis. Kč
Rezidence ............................................. 4 296 tis. Kč
propagace obce Šardice ....................... 2 075 tis. Kč

Zeď a brána na hřbitově.
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Školní šatny a úprava školního dvorku. Chodník u hlavní silnice.

Nová plastová okna ve všech třídách ZŠ. Dětské hřiště u silnice.

Opravené budovy na hřbitově. Nová silnice u obchodního domu.

Silnice na Drahách. Rekonstrukce interiéru Rezidence.
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Silnice na Kopci.

Dětské hřiště u školy.

Silnice na Nivkách.

Chodníky v Dědině.

Matrika
Narození

Úmrtí

Nikola Gregorovičová č.p. 129
Nikol Kuchařová č.p. 54
Martin Benešovský č.p. 404
Monika Davidová č.p. 156
Timon Belko č.p. 164
Nela Bednaříková č.p. 821
Daniel Keňo č.p. 386
Václav Veselka č.p. 81

Marie Novotná nedožitých 72 let
Jan Ingr 65 let
Jaroslav Gregorovič nedožitých 61 let
Ladislav Fridrich nedožitých 48 let
Marta Smetková nedožitých 71 let
Vojtěch Kůřil nedožitých 86 let
Věra Procházková nedožitých 79 let
Anna Ondrová 89 let

Jubilanti
srpen 2010
Ludmila Šilinková 80 let
Šardice 609
František Benešovský 80 let
Šardice 598
Josef Bohunský 80 let
Šardice 622
Blažena Kohoutková 80 let
Šardice 615

září 2010
František Navrátil 85 let
Šardice 595

Celkový počet jednání k 31. 8. 2010 je 28. Účast v %.

Blahůšek ................................ 88,0
zvolen dodatečně − 25 jednání

Brhlová ................................... 89,3
Cápek ..................................... 53,6
Fronek .................................... 96,4
Galia ....................................... 67,9
Ištvánek .................................. 92,3
zvolen dodatečně − 26 jednání

Jarský ..................................... 82,1
Mičkal ..................................... 96,4
Navrátil ................................... 89,3
Nedůchal ................................ 85,7
Pechura ................................ 100,0
Šnajdr ..................................... 67,9
Šťastná ................................... 96,4
Štoksová−Špérová ................. 46,4
Válková ................................. 100,0

na jednáních zastupitelstva
všech zvolených zástupců

v období 2006−2010

Přehled účasti
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Antonín Zahnaš

Vzpomínky na hornické oslavy u nás

Historie

Už jen nejstarší generace našich
spoluobčanů pamatuje, že v dřívěj−
ších letech se u nás hornická slav−
nost konala vždy na svátek sv. Pro−
kopa, patrona horníků, na počátku
července. V takový den se horníci
i jejich rodinní příslušníci shromáž−
dili na nádvoří v té době jediného šar−
dického dolu Julius. Zde, na vyzdo−
beném místě jarmarku, se mohlo
vždy zakoupit cokoliv i tzv. „nedo−
statkové“ zboží. Vždy zde měli vý−
hodu ti pracovníci, kteří vlastnili
tzv. údernické knížky. V průběhu do−
poledne pozdravil horníky jejich
vedoucí a v krátkém programu se
představili také žáci naší školy. Po
poledni se pak šlo v průvodu s hud−
bou do místního hostince, kde po
společném obědě následovala hor−
nická veselice.

Později byl určen svátkem hor−
níků den 9. září. Oslavu Dne hor−
níků začal organizovat podnik JML
Hodonín pro celý revír na různých
místech regionu, nejčastěji v Dub−
ňanech. Do místa oslavy účastníky
svážely zvláštní i linkové autobusy.
I zde byl zajištěn bohatý kulturní pro−
gram a možnost občerstvení. Tak
tomu bylo až do roku 1993, kdy od−
borová organizace Dolu Dukla uspo−

řádala poslední oslavu Dne horníků.
V tento rok nastal útlum těžby a ko−
nec hornické činnosti v celém revíru
JML. Od toho dne z kalendáře ofici−
ální název Den horníků zmizel.

Ale již v následujícím roce 1994
se u nás ujal pořádání oslav místní
Hornický spolek. Tato akce probíhala
několik let v areálu TJ Baník Šar−
dice. Nejisté počasí a další závažné
okolnosti vedly k tomu, že se po−
řádání oslav přesunulo do Obecní

haly u Orla. Každoročně po polo−
žení květin u hornického pomníčku
a vzpomínce na zahynulé horníky
a zemřelé členy Hornického spolku
následuje společný oběd a bohatý
kulturní program. Tak tomu bylo i při
letošní oslavě.

Chtěl jsem touto svojí vzpomín−
kou poděkovat všem, kteří u nás
v hornictví pracovali a podporovali
a podporují činnost Hornického
spolku.

Pohyb obyvatelstva: Od roku
1990 do konce loňského roku 2009
se u nás narodilo 217 dětí a je velmi
zajímavé, že za stejné období také
217 občanů zemřelo. 334 osob se do
naší obce přistěhovalo, 330 se odstě−
hovalo. Počet obyvatel Šardic k 31.
prosinci 2009 byl 2 220 obyvatel.

Příjmení občanů: Od roku 2000
u nás vymizela tato příjmení: Glír,
Zemek, Dvořák, Míka. Za stejnou
dobu jsou nová příjmení u nás např.
Veverka, Filip, Sáček, Hastík, Ilčík,
Davida, Kohout, Kuchař, Trefil, Kalný.

Jména občanů: Do roku 1996
u nás převládala jména Josef, Fran−
tišek, Jan, Miroslav, Petr, Ladislav,

Pavel, Ludmila, Marie, Jana , Anna,
Božena, Jarmila. Dnes je situace
taková, že za posledních třináct let
dali rodiče jména Josef a Marie jen
dvakrát. Od roku 1996 přibylo jmen
Tomáš 11x, Martin 10x, Jakub 8x,
Adam 7x, Lukáš 5x, Filip 5x, Kate−
řina 7x, Adéla 7x, Barbora 7x, Jana
5x, Eva 5x, Markéta 4x.

Nová jména v obci: Matyáš, Kris−
tián, Tadeáš, Zbyšek, Max, Denisa,
Nela, Viola, Ellen, Klaudie, Linda,
Anna Marion, Elina.

Zajímavost: V roce 1899 žilo u nás
49 Gregorovičů.

Vzdělanost občanů: K roku 2000
bylo u nás evidováno mnoho osob

s vysokoškolským vzděláním. Titul
MUDr. 8x – všichni rodáci, Ing. 54x
– z toho 42 našich rodáků, Mgr. 45x
– z toho 33 rodáků. V naší obci jsou
však i občané s jinými tituly.

Se jmény v minulosti souvisela
i farní kniha jmen. Od roku 1594
do roku 1753 patřily pod duchovní
správu Šardic i Hovorany. Proto mu−
sel každý hovoranský sedlák odvá−
dět určenou část své úrody šardic−
kému faráři a pomáhat při opravách
kostela. Od roku 1793 byl takto
k našemu kostelu přiřazen i Karlín,
proto zprvu byli karlínští zemřelí po−
chováváni na bývalém šardickém
hřbitově vedle kostela.

Antonín Zahnaš

Obyvatelstvo obce Šardice

Z oslavy Hornického dne
12. září 2010.
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Pavel Foltýn

Opevněná návrší Šardic
Z úryvků Jana Zemka (1920−1998)

První osadníci Šardic se uchylo−
vali před chladem do polozemnic
a zemnic hloubených v březích vně
opevnění prostírajících se na osmi
návrších zmiňovaných takto: Hrubý
kopec, Hradčany, Tvrz, nad Dra−
hama, nad Žlíbkem, na Kamenných,
nad Zmolama 2x v severní hraně
rokle, tvořené břehem nad Bařinů
a Suchým řádkem.

Kamene nebylo mnoho, proto
z dřevohlinitých staveb nezbylo nic.
Větší zastřešení prováděli pro doby−
tek. K lokalitám zůstaly patrné pů−
vodní cesty a hrany hradeb. Nej−
zachovalejší je pod Hrubým kopcem
– zakončená náspem. Pokračovala
lávkou (padacím mostem), bránou
výše do dvorce.

Spodní cesta tvořila příkop. Valy
a příkopy jsou vidět na satelitním
snímku. Půdní projevy jsou zákla−
dem letecké archeologie. Ve dvorci
na ostrožně kopce je půdorys ob−
jektu 30 x 11m výškou dosahující op−
timální pozorování panorámatu od
ostrova na Kyjovce povodím Šardic−
kého potoka ke Žlíbku. Sviňská do−
lina byla ohrazeným žlebem pro do−
bytek s vlastním rezervoárem vody
na napájení , na jejíž hraně byla ústu−
pová cesta (sklepení) do močálů
(Újezdy, Bařina) směr Nivy na druhý
břeh.

Přístupová cesta k sídlišti na Hru−
bém kopci kopíruje přímku prochá−
zející Mokroňovskem (Mokronos) od
ostrova na Kyjovce (Jarohněv, Jiří−
kov). I zde je patrná kruhová valba
v centru ostrova na Kyjovce. K to−
muto místu se sbíhají přímé cesty od
Šardic, Stavěšic, Mistřína,Milotic,

Dubňan a Jarohněvic. Souvislost
může být se splavností Kyjovky, ry−
bolovem, obchodem, křesťanstvím či
obranou.

Také Hradčany mají svoji přístu−
povou bránu v minulosti mezi domy
Pechurů a Brázdů. V této loka−
litě zůstala hluboká cesta (ob−
ranný příkop) před Kosteliskem
a patrování terénu v centru hra−
diska.

Jediná stavba raného středo−
věku z tvrdého, Šardická tvrz,
stávala pod Špitálků na vyvýše−
nině v areálu statku, chráněná
hradbou, vodním příkopem na
Svodnici a jezerem táhnoucím se
od Hovoran. Částečně měla cha−
rakter vodní pevnosti. Velikost
tohoto dvora a blízkost kupecké
cestě nevylučuje využití soustře−
ďování dobytka na vývoz. Pro
tyto okolnosti bylo zde později
vybíráno mýto. Návrší dvora,
Špitálka, sklepení i min. 400 let
stará kamenná studna si stále
drží svá tajemství.

Nad Drahama byla vstupní
brána mezi domy č. 108 a č. 414.
Zde ještě nedávno docházelo k pro−
padům zemnic, zásobnic a sklepení.

Bezprostředně nad starou kupec−
kou stezkou vedoucí od Hovoran
přes Žlíbek na Stavěšsko ční vyvý−
šenina s výhledem na celé údolí Šar−
dic až k Hrubému kopci a huťám.
Tato lokalita nad Žlíbkem byla prav−
děpodobně pro pěší přístupná lávkou
po hrazení žlíbku, za nímž bylo na−
hnáno putující stádo k přenocování.
Zde byl pramen s napajedlem. Roz−
ložení osídlení jak, jsem popsal, mo−

hlo dát původ názvu obce ve staro−
germánském slovu „schard“ dělit,
rozdělovat.

Rozsáhlá realizovaná výstava his−
torie Šardic v roce 2006 na Rezi−
denci je důkazem snahy občanů, že

lze docílit v tomto objektu hodnotnou
trvalejší expozici. O cenné archeo−
logické nálezy i na Šardicku přichá−
zíme díky novodobým hledačům po−
kladů vybavených detektorem kovů,
jejichž cílem je rychlé zbohatnutí.

Mým cílem nebylo v tomto pří−
spěvku přepisovat údaje z šardické
kroniky ke zmiňovaným místům, ale
pomocí nových informací tyto do−
datky obohatit.

Příště „O Hluboké cestě“

Ilustrační foto z archeoskanzenu.

Místa prvního osídlení
Šardic (centrum).
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Škola

Prázdniny ve škole
František Hnilo

V novém školním roce nastoupilo
do školy 176 žáků, což je o osm víc
než vloni. Z toho je dvacet sedm
žáků první třídy. Prvňáčky bude učit
Jitka Brhlová, s druháky pokračuje
Jana Karlíková, se třetí třídou Yveta
Řiháková. Čtvrťáky převzala Mar−
tina Králíková a s páťáky pokračuje
Lenka Cápková. Na druhém stupni
zůstávají třídní učitelé se svými tří−
dami, jenom Blanka Uhljarová za−
číná s šestou třídou. Se sedmáky tedy
pokračuje Jiří Novotný, s osmáky Eva
Lysoňková a s deváťáky Hana Švan−
delková. Po prázdninách nenastou−
pila paní učitelka Marie Radová a za−
stoupí ji Zdeňka Kopřivová, která
u nás bude učit zeměpis. Dalšími uči−
teli bez třídnictví jsou Alena Cápko−

vá, paní ředitelka Zuzana Kopecká
a její zástupce František Hnilo. Hlav−
ními vychovatelkami ve školní dru−
žině a školním klubu jsou Andrea Za−
hrádková a Eva Ošlejšková.

Během letních prázdnin probíhaly
další práce na obnově interiérů ško−
ly. Ve třídách staré budovy nechal
zřizovatel školy, Obec Šardice, vy−
měnit okna. Ve dvou třídách jsme
vyměnili dosluhující parketovou pod−
lahu. Posledním větším prostorem,
který čekal na úpravy a zútulnění, byl
suterén. K nedávno otevřeným
šatnám dostal o prázdninách nový
strop, osvětlení a také barevnost.

Do tohoto prázdninového dění
zasáhly dvě záplavové vlny. Voda se
nevyhnula ani škole a dvakrát během

několika dnů v suterénu nastou−
pala, podruhé do výšky asi čtyřiceti
centimetrů. Díky okamžité a obě−
tavé pomoci našich hasičů i spolu−
občanů byly škody a ničivé následky
rychle odstraněny. Pomohli nám ze
zaplavených místností vynést náby−
tek, poškozené věci a další zařízení
a také pomohli hned s rychlým úkli−
dem bahna a celého suterénu. Za to
jim patří poděkování.

Naše škola se podle svých mož−
ností snaží zapojovat do dění v obci
a také je otevřená rodičům, bývalým
žákům i všem občanům. Rádi se
s Vámi setkáváme na školních ak−
cích, vítáme Vaši pomoc při vedení
kroužků a organizování mimoškol−
ních aktivit.

Naši prvňáčci
Dne 1. září se život 27 malých

žáčků a jejich rodičů posunul rázem
ze dne na den jiným směrem. Na−
stal první školní den. Všichni jsme
se sešli na školním dvorku, kde pro−
běhlo slavnostní zahájení školního
roku 2010−2011.

Žáky 1. třídy se letos
staly tyto děti:

Bohunská Adéla
Bravenec Jan
Břinek Jakub
Čechalová Eliška
Hamšíková Zuzana
Hastíková Andrea
Horatius Viktor
Jankůjová Lucie
Kovaničová Sára
Krapková Karolína
Matulová Kamila
Mazánková Nela
Mikuličková Tereza
Peková Anna
Sáček Lukáš
Sadílková Karolína
Sahraiová Nikol Jasmine
Smolka Daniel
Ševčík Miroslav
Štětková Ludmila

Mgr. Jitka Brhlová

Šváb Martin
Uhljar Lukáš
Vavřík Jan
Veselková Eliška
Veverková Lenka
Vykydal Jan
Zahrádková Simona

Přejeme našim malým školákům
i jejich rodičům mnoho trpělivosti
a radosti z poznávání.

ZŠ T. G. Masaryka všechny
srdečně zve k návštěvě výstavy
materiálů, učebních pomůcek
a suvenýrů, které si žáci i učitelé
přivezli z partnerských škol za−
pojených do mezinárodního pro−
jektu Comenius Jedna Evropa
– mnoho kultur. Výstava se
koná v Rezidenci během hodů.
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Jedna Evropa − mnoho kultur
Mgr. Yveta Řiháková

Seizmická aktivita islandského
vulkánu Eyafjallajökull, který na jaře
na mnoho dní ochromil leteckou do−
pravu nad Evropou, přesunula ná−
vštěvu Portugalska z dubna až na ko−
nec školního roku.

Přímořské město Vila Real de
Santo António, patřící do provincie
Algarve, navštívily paní ředitelka Zu−
zana Kopecká a paní učitelka Yveta
Řiháková ve dnech 26. 6.−4. 7. 2010.
Toto malé městečko s pravoúhlými
uličkami, nově vybudované po niči−
vém zemětřesení v roce 1755, se
rozprostírá u španělských hranic,
kde řeka Guadiana ústí do Atlant−
ského oceánu.

Nedá se zapomenout na všechny
portugalské organizátory naší ná−
vštěvy, což byli příjemní, klidní, pohos−
tinní a přátelští lidé se smyslem pro
humor. Na rozmanitou portugalskou
kuchyni, bohatou na ryby a mořské
plody, moučníky s mandlemi a žlout−
kovým krémem, osvěžující šťávu z čer−
stvého ovoce a lahodnou zmrzlinu.

O Portugalsku se říká, že zde pří−
roda žije v harmonii se sluncem. Při
jejím poznávání všem na dlouhou
dobu zůstane před očima romantický
výlet lodí po řece Guadiana, která tvoří
přírodní hranici mezi Portugalskem
a Španělskem, uprostřed pahorků, zá−
tok s barvami květin a divoké zeleně.

Nezapomeneme také na okružní
jízdu vlakem po starobylém městě
Tavira s úzkými uličkami, udržova−
nými parky a starým mostem. Vrcho−
lem všeho byl kouzelný výlet po již−
ním pobřeží Portugalska s návštěvou
nejzápadnějšího výběžku Evropy −
mysu Sv. Vincenta, kde se vody oce−
ánu vaří při západu slunce.

Projekt Comenius naplnil své cíle
do poslední kapky a přestože skon−
čil, nezpřetrhal mnohá přátelství, kte−
rým dal vzniknout, ba naopak ve
všech probudil zájem dále rozvíjet
komunikaci v jazycích zúčastněných
zemí a zajímat se o jejich historii
a tradice.

V sobotu 11. září
2010 se ve Stráži
pod Ralskem usku−
tečnilo republikové
kolo soutěže Indián−
ská stezka. Této
soutěže, která je za−
měřená na ochranu
přírody, turistiku a tá−
boření, se žáci naší
školy účastní pravi−

delně již deset let. Tentokrát nás reprezentovali mladší
žáci, vítězové regionálního kola v Haluzicích, Michal Ko−
lařík a Jakub Valda z 5. třídy. V konkurenci dalších de−
seti hlídek z celé republiky obsadili 6. místo. Děkujeme
za výbornou reprezentaci školy i obce, a také za milé
a kamarádské chování.

Eva Lysoňková

Republikové kolo Indiánské stezky
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Mateřská škola ve školním roce 2010/11

V novém školní roce je do mateř−
ské školy zapsáno 83 dětí. Za po−
sledních 10 let je to největší počet
dětí, které budou chodit do naší ma−
teřské školy. Z uvedeného počtu je
33 předškoláků.

Děti jsou rozděleny do třech tříd:
I. třída − třída rybiček

zapsáno 28 dětí
p. uč. Lenka Hučková
p. uč. Hana Vachůtová

II. třída − třída medvídků
zapsáno 27 dětí
p. řed. Marie Gebhartová
p. uč. Jana Dobiášková

III. třída − třída veverek
zapsáno 28 dětí
p. uč. Lenka Zoubková
p. uč. Hana Bízová
Naším dlouhodobým záměrem je,

aby se naše školka stala místem,
kam bude každé dítě rádo chodit
a bude se zde cítit spokojené. Chce−
me, aby dítě,které od nás odchází do
školy, bylo maximálně rozvinuto na
základě svých možností a zájmů,
a to po stránce tělesné, psychické,
sociální a duchovní. Aby mohlo pro−
žít plnohodnotný a smysluplný život
ve zdraví, na demokratických zákla−
dech.

Ve spolupráci s rodiči doplňujeme
rodinnou výchovu a v úzké vazbě na
ni pomáháme zajistit dítěti jeho ak−
tivní rozvoj a učení.

Snažíme se, aby předškolní vzdě−
lávání bylo prováděno celostně
a pokrývalo všechny oblasti rozvoje
dětské osobnosti:

1. Dítě a jeho tělo
2. Dítě a jeho psychika
3. Dítě a ten druhý
4. Dítě a společnost
5. Dítě a svět
Na konci letošního roku budeme

hodnotit naši čtyřletou práci podle
školního vzdělávacího programu.

Cíle, které jsme si zvolili, se nám
daří průběžně plnit. Velmi dobré vý−
sledky vzdělávání dětí pozitivně
ovlivňují uplatňované metody prožit−
kového učení a partnerský, kvalifiko−
vaný přístup pedagogických pracov−
nic, což vyplývá ze závěrů inspekční
činnosti. Česká školní inspekce v ob−
dobí od 15. 6. do 18. 6. 2010 kladně
hodnotila podmínky, průběh a vý−

 revitalizaci budovy MŠ−
oprava střechy, zateplení
a výměna oken,které jsou
již v havarijním stavu

 vybavení zahrady mateř−
ské školy − průlezkami,
houpačkami a herními prv−
ky (stávající vybavení je
již značně opotřebované
a nefunkční.

A na co se mohou děti
v letošním roce těšit?

Na návštěvu zábavného
parku Bongo v Brně, Dra−

kiádu, Dýňové odpoledne, Miku−
lášskou besídku, Vánoční besídku
v hale U Orla, Velikonoční tvoření,
oslavu Dne matek, výlety, Den dětí
s táborákem, divadelní představení,
Tvořivé odpoledne s rodiči a další
akce, o kterých vás budeme infor−
movat na internetových stránkách
mateřské školy.

Marie Gebhartová, ředitelka MŠ

sledky vzdělávání poskytované naší
mateřskou školou (hodnotící in−
spekční zprava je zveřejněna na
internetových stránkách mateřské
školy: www.mssardice.cz).

O to, aby se nám dařilo vytvářet
dětem vhodné podmínky pro jejich
pobyt v MŠ, usilujeme již dlouho−
době. A rádi bychom ještě zajistili:

Spolky

Nordic Walking
Nordic Walking je druh chů−

ze se speciálními holemi, za
jejichž pomoci je procházka
vlastně cvičením, které léčí pře−
devším končetiny, srdce, i tě−
lesný metabolismus.

Členky Diaklubu začaly s tím−
to cvičením v letním období, ale
kdo by si pamatoval název Nor−
dic Walking hůlky? Tak jim ří−
káme špacírky. Na toto cvičení
může chodit jednotlivec nebo
společně víc osob, ono to víc
baví a můžete si při tom pěkně
popovídat. Technika chůze není ni−
jak zvlášť složitá. Na první chůzi se
nás vydalo jen málo a se všemi po−
drobnostmi nás seznámila Ing. Jana
Hlavatá. Seřídila nám hole podle naší
velikosti. Má z touto chůzí již značné
zkušenosti. Bylo nás sice málo, ale
během času se některé ženy přidaly
a doufáme, že nás bude více.
Zdravotní účinky chůze s holemi:
1. zvyšuje fyzickou kondici
2. redukuje váhu

Ludmila Zajícová

3. odstraňuje bolesti zad
4. podporuje při léčbě nemocí

metabolismu
5. je dobrou prevencí proti

chorobám zažívání
6. zlepšuje srdeční činnost
7. slouží při rehabilitaci po operaci

nohou a kloubů.
Kdo si chce zlepšit zdraví, ať se

k nám připojí, a to v úterý a ve čtvrtek
vždy u Rezidence. Hůlky nejsou dra−
hé a do zdraví se vyplatí investovat.
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V sobotu 4. září se konalo již dru−
hým rokem Indiánské odpoledne. Je
to akce, která je určena nejen dě−
tem, ale také jejich rodičům a všem
příznivcům dobré nálady a nevšed−
ních zážitků. Areál Myslivny se na
dva dny proměnil v indiánskou ves−
ničku, kde si všichni mohli vyzkou−
šet své dovednosti ve střelbě lukem,
chytání rybiček, plížení, poznávání
stop či rýžování zlata a drahých ka−
menů. Aby někdo neodpadl hlady po
náročném výkonu, bylo připraveno
také občerstvení. Kromě guláše
z bizona byla k mání také uzená
dýmka míru a pro děti špekáček,
který si mohly opéct u táboráku. Po
setmění pak všechny čekala stezka
odvahy a na závěr proběhla disko−
téka. Jako výborný DJ se osvědčil
Pavel Studýnka, který nás vydržel
bavit až do pozdních ranních hodin.
Otrlejší děti stejně jako minulý rok na
Myslivně přenocovaly a ráno po sní−
dani odcházely domů.

 Sobotní dopolední déšť neodradil
děti ani dospělé od účasti na této
akci. Přesto, že účastníků bylo méně
než loňský rok, akce se vydařila
a nám nezbývá než poděkovat
všem, kteří se na její přípravě a prů−
běhu jakkoli podíleli. Kromě všech
členů Ochotníků ze Šardic patří

Jana Kolaříková a Markéta Kůřilová

Indiánské odpoledne

zvláštní poděkování paní Jitce Čer−
vínkové, která neúnavně a trpělivě
vplétala dětem do vlasů pestroba−
revné ozdoby až do večera, Jendovi
Hučkovi za výtečný guláš, dále pak
Luďkovi Měchurovi za dar (kamínky
na rýžování zlata), Pavlovi Dekařovi
za zhotovení nádob na rýžování
a také ostatním, kteří zapůjčili svá zví−
řata – slečnám Veronice Hnilicové, Sa−

bině Knotkové a Jakubovi Šťastnému
(koně), Zdeňkovi Varmužovi (ovce),
Vilibaldu Hajduchovi (koza) a v ne−
poslední řadě i panu Jirkovi Košuli−
čovi, který tak jako v loňském roce
přijel z Velkých Bílovic se spřeže−
ním sibiřských malamutů.

Děkujeme všem za účast a tě−
šíme se na další Indiánské odpo−
ledne v roce 2011!

Informace z naší obce na www.sardice.cz
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Alena Kožíková

Pár vzácných okamžiků,
které mění životy

jich tam čtyři sta.V další čes−
ké obci Šumice je více než
80 obyvatel z celkových 115
v důchodovém věku. Ještě
před 20 lety zde žilo kolem
20 mladých rodin, zůstalo jich
však nyní jen několik.

 Jedním z největších pro−
blémů je v této oblasti velmi
vysoká nezaměstnanost,
spojení se světem a schází
zde lékař. Lidé zde žijí z dů−
chodů a z toho, co si sami
vypěstují. Při pohledu na je−
jich hospodářství, životní styl
a standard se neubráníte dojmu, že
jste se ocitli v době před 50 lety. Nej−
důležitější obživou jsou zde vepři,
krávy, kozy a koně.

Děti se na prvním stupni učí v češ−
tině, od páté třídy by měly zvládat
rumunštinu. Na některých školách
působí učitelky z České republiky.
Na závěr školní docházky skládají
děti zkoušky, které rozhodnou o tom,
zda mohou studovat na rumunských
středních školách.

 Ve Svaté Heleně je spousta ro−
din, které jsou svými kořeny spojeny
se Šardicemi a na své potomky, kteří
v 60. létech odešli do Šardic, stále
vzpomínají.

Našim krajanům, kteří hovoří
opravdu krásnou češtinou, se na−
štěstí občas dostane pomoci. Vylid−
ňování zdejšího kraje vedlo Ob−
lastní charitu Hodonín k tomu, že tu
začala působit. Nepřiváží jednorá−
zovou humanitární pomoc, ale chce
naučit zdejší lidi, aby se uměli o sebe

„Každá cesta, i ta nejdelší se dá
ujít malými kroky, které konáme vy−
trvale.“

V neděli 22. srpna nastal ten oče−
kávaný okamžik, kdy byl ve Svaté
Heleně v české oblasti Rumunska −
Banát slavnostně po mši svaté ote−
vřen Dům pro sociální a zdravotní
služby. Slavnostního aktu se zúčast−
nili čestní hosté − brněnský biskup
Mons. ThLic. Vojtěch Cikrle, prezi−
dent Diecézní charity Brno Mons.
Josef Zouhar, ředitel Charity Česká
republika Ing. Mgr. Oldřich Haičman
a ředitel Oblastní charity Hodonín
Václav Salajka.

 Kulturní program pro místní oby−
vatele připravila horňácká cimbálo−
vá muzika Kubíci z Velké nad Ve−
ličkou, dechová hudba Šohajka
z Dolních Bojanovic, která zahrála
také při mši svaté a ženský sbor
z Ratíškovic „Robky ze Séčky“.

V Banátu, přestože je vzdálen více
než 800 km, uslyšíte češtinu alespoň
v 6 vesničkách, které přes 180 lety
osídlili čeští přistěhovalci. Přišli sem
kácet les i hlídat hranice, a proto není
divu, že jejich vesničky jsou skutečně
hluboko v horách, po léta tak trochu
zapomínané i rumunskými úřady.

 Je to krásné místo na prázdniny,
ale těžké pro život. Je zde krásná
malebná krajina, v níž žijí srdeční
a upřímní lidé. Proto sem přijíždí stále
více turistů z České republiky, za−
tímco mladí lidé z Banátu odcházejí
k nám nebo alespoň do rumunských
měst. Například ve vesnici Svatá He−
lena žily kdysi tři tisíce lidí, dnes je

postarat a dokázali na sociální služby
využít fondů Evropské unie. V českých
vesnicích byla provedena anketa,
která ukázala velkou potřebnost
sociálních služeb a také nutnost pro−
školení pečovatelek. Proto byla s De−
mokratickým svazem Slováků a Če−
chů v Rumunsku uzavřena smlouva
o dlouhodobý bezplatný pronájem
budovy ve Sv. Heleně, ve které je ne−
jen zázemí pro sociální služby a ško−
lící středisko, ale vzhledem k nej−
lepší dostupnosti této vesnice také
prostory pro lékaře a zvěrolékaře. Ti
dosud do českých vesnic v Banátu
nejezdili, protože neměli kde ordino−
vat. Oprava tohoto objektu byla hra−
zena ze zdrojů Demokratického
svazu a z již dříve vyhlášené veřejné
sbírky Charity České republiky.

 Oblastní charita Hodonín děkuje
všem sponzorům, kteří svými dary
pomohli připravit tuto krásnou akci pro
české i rumunské občany ve Svaté
Heleně. Velké poděkování patří také
všem pracovníkům Oblastní charity
Hodonín a farním charitám při OCH
za jejich nezištnou pomoc při pří−
pravě a organizaci, za napečení cuk−
roví a dárky pro dětský domov. Dě−
kujeme i všem, kteří svojí přítomností
přispěli k důstojnému průběhu slav−
nosti ve Svaté Heleně.

Ze Svaté Heleny si odvážíme
zvláštní kravský sýr a šípkovou mar−
meládu a hlavně spoustu dojmů,
zážitků a pocit z dobrého a potřeb−
ného díla. Věřím, že tato činnost
české Charity i ostatních humanitár−
ních organizací přispěje ke zlepšení
života zdejších Čechů.

Dům sociálnich služeb Banat.

Biskup Mons. Vojtěch Cikrle.
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Alena Kožíková

Dne 14. září se v Kyjově v rámci
procesu komunitního plánování
uskutečnil VELETRH SOCIÁLNÍCH
A NAVAZUJÍCÍCH SLUŽEB.

Měli jste zde příležitost zblízka
poznat práci téměř 30 organizací
hlavně z Kyjovska, Hodonínska
a Veselska a zjistit, čím se zabývají
a jaké služby svým klientům, našim
spoluobčanům, nabízejí. Mezi jinými
se zde představila i Charita Šardice,
Charita Ždánice, SONS – organizace
pro nevidomé a slabozraké a další
z řady poskytovatelů pro tělesně po−
stižené a potřebné.

 Návštěvníci měli možnosti sezná−
mit se s širokou nabídkou kompen−
začních pomůcek, nechat si změřit
krevní tlak, proběhla i ukázka tré−
nování paměti, ukázka canisterapie

a další bohatý doprovodný program
se slosováním kuponů vyplněných
návštěvníky veletrhu, kde cenami
byly výrobky klientů Domova Hori−
zont, Centra služeb pro seniory Ky−
jov a dalších podobně zaměřených
organizací.

V rámci doprovodného programu
se představily taneční skupiny, pě−
vecké sbory, cimbálová muzika De−
mižón, flétnistky ZUŠ, a nechyběla
též ani divadelní představení z MŠ
a ZŠ z Kyjova a divadla neslyšících
z Brna.

 Pod záštitou veletrhu proběhla
i přednáška MUDr. Jaroslava Kli−
menta na téma „Alzheimerova cho−
roba – otázky a odpovědi“, v bu−
dově Centra sociálních služeb p. o.
města Kyjov a byl také promítán film

režisérky Kateřiny Hornové „Lucida
Momenta“ v prostorách Střední od−
borné školy zdravotnické a sociální
v Kyjově. Účinkujícími v tomto filmu
jsou i klienti Domova Horizont, p. o.
Kyjov a Zeleného domu pohody
p. o., Hodonín.

Věřím, že všem návštěvníkům byl
tento veletrh přínosem. Ať už hledali
odpovědi na konkrétní otázky, nebo
veletrh navštívili z pouhé zvědavos−
ti, přilákání bohatým doprovodným
programem. Doufám, že se svět
za zrcadlem – svět postižených, ne−
mocných a seniorů zase o krok při−
blížil k ostatním lidem.

Myšlenka na závěr
„Nikdo není zbytečný na světě,
kdo ulehčuje břemeno druhému.“

Byli jste se za námi podívat?

Jana Kolaříková

Dětský den U Alberta

Dne 19. června se od 16 hodin
v areálu hřiště TJ Baníku v Šardicích
konalo hravé odpoledne pro malé i vel−
ké. Pořadatelem této akce byla hos−
půdka U Alberta, respektive její ma−
jitel a personál. Děti s jejich rodiči
a prarodiči přivítali dva klaunové, kteří
také všechny informovali o průběhu
celé akce. Kromě různých sportovních
aktivit byla velkým lákadlem také tram−
polína, tombola a opékání špekáčků.

Po přivítání a krátké rozcvičce se
děti mohly rozběhnout na 12 stano−
višť, kde na ně čekalo dvanáct spor−
tovců se svými disciplínami. Děti si

vyzkoušely např. hod oštěpem, skok
přes švihadlo, hod balónem na cíl,
skok na trampolíně, slalom, šplh. Po−
kusily se také vyrobit z papíru vlaštov−
ku. A soutěžily v tom, která doletí dál.
Po splnění všech disciplín si děti mohly
vyzvednout špekáček a doplnit tak
vybitou energii. Nakonec proběhlo
společné focení s dětmi, sportovci
i klauny. Počasí nám přálo, svítilo slu−
níčko, všichni se dobře bavili, a tak
můžeme považovat tuto akci za vy−
dařenou. Děti si kromě výhry v tom−
bole a úsměvu na tváři odnášely
domů plno nových zážitků a my ra−

dost z toho, že jsme k tomu jejich
úsměvu a spokojenosti mohli přispět.

Od 20 hodin se konala zábava pro
dospělé. K tanci a poslechu hrála
skupina Duo Imagine. K občerst−
vení posloužilo dobré pivko a speci−
ality na grilu.

Poděkování patří hlavně spon−
zorům, mezi které patří: hospoda
U Alberta, SV – Klimatizace, Centr−
shop a Pískovna Mistřín. Nemů−
žeme zapomenout také na klauny,
sportovce a všechny ostatní, kteří se
jakkoliv podíleli na zdárném prů−
běhu této akce.
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Ludmila Špérová

Pouť k Matce Boží Žarošské

První neděli po svátku narození
Panny Marie (8. 9.) putují odnepa−
měti šardičtí farníci na pouť k Matce
Boží Žarošské. Letošní pouť připadla
na neděli 12. září. Na pouti se nás

letos z naší farnosti sešlo hodně. Mše
svatá byla obětována za farníky ze
Šardic, Karlína a Bohuslavic. Věřím,
že jsme všichni potřebovali Panně
Marii děkovat za její mocnou pří−

mluvu v nebi a zároveň svěřit pod Její
ochranu naše rodiny, farnosti, obce
i celý svět. Možná to bylo i krásným
počasím, že se nás u Panny Marie
v Žarošicích o této pouti tolik sešlo.

Zájezd do Prahy
V pátek 27. 8. 2010 jsme s dětmi

a jejich doprovody zavítali na dvou−
denní zájezd do Prahy. První den –
pátek byl věnován prohlídce Prahy.
Prohlídka byla zahájena na Stra−
hově – Strahovský klášter a socha
Panny Marie z exilu. Poté jsme pře−
šli k poutnímu místu Lorety, kde jsme
si poslechli světoznámou zvonkohru.
Při této prohlídce se začalo mračit
a déšť na sebe nenechal dlouho če−
kat. Při prohlídce Arcibiskupství praž−
ského začalo pršet. Před deštěm se
nám nepodařilo utéci, schovali jsme
se, až jsme byli dosti promoklí. To
značně narušilo náš program a tak
po prohlídce Pražského hradu
a Chrámu sv. Víta jsme museli pro−
hlídku přerušit. Po odpočinku, ma−
lém občerstvení a částečném usu−
šení jsme pokračovali procházkou po
Karlově mostě na Staroměstské
náměstí, kde jsme zhlédli pražský
orloj. Odtud jsme se vraceli metrem

Ludmila Špérová

Letní aktivity Orla, jednoty Šardice



Š a r d i c e strana 15

k ubytovně – cestou jsme se zasta−
vili u sochy sv. Václava. Den byl
úspěšně ukončen vlastním kultur−
ním programem na ubytovně.

Druhý den – sobota 28. 8. 2010
byla vyhrazena pobytu v Aquaparku
v Průhonicích. Děti se do aqua−
parku moc těšily – některé tam byly
již vloni a tak věděly, na co se mo−
hou těšit. Nebylo snad účastníka, kte−
rému by se v aquaparku nelíbilo. Pro
spoustu atrakcí a spoustu zábavy ve
vodě i na suchu, která je tam dětem
nabízena, se dětem nechtělo domů.
Dospělí si také přišli na své – plavci
v plaveckých bazénech, neplavci pak
v perličkách, či v saunách. Přáním dětí
i dospělých je uspořádat podobný zá−
jezd i příští rok. Uvidíme, dá−li nám Pán
Bůh zdraví, můžeme nějakou podob−
nou akci uspořádat.

Svatý Hostýn
Letošní pouť (22. 8. 2010) byla

také vzpomínkou na první orelskou
pouť na tomto slavném poutním
místě u Panny Marie svatohostýn−
ské, která se konala před 80ti lety.
Zároveň si orlové připomněli 20. vý−
ročí obnovení těchto poutí. Pouť
byla zahájena tradičně v sobotu mší
svatou. Poté proběhl běh do vrchu.
Následovala světelná křížová cesta.
Ve večerních hodinách se mohli pout−
níci  zúčastnit zpívání na schodech.
V neděli před slavnostní mší svatou
byli vyhlášeni vítězové běhu do vrchu.
Následoval průvod s prapory a poté
slavnostní mše svatá. Tuto letos ce−
lebroval světící biskup českobudějo−
vický Mons. Pavel Posád a spolu s ním
členové Duchovní rady. Pouť byla
ukončena krátkým kulturním progra−
mem, ve kterém vystoupili členové
taneční skupiny Orla, jednoty Telnice.

Turzovka
Poslední červnové pondělí zavítali

členové Orla na poutní místo na Tur−
zovku. Poutníci si při výstupu na Živ−
čákovu horu vykonali pod vedením
P. Jaroslava Stříže křížovou cestu.
Po výstupu na horu, kde se hajnému
Martinovi Lašutovi 1. června 1958
zjevila Panna Maria, byla v tamější
kapli sloužena mše svatá. V odpo−
ledních hodinách bylo svátostné po−
žehnání s tzv. Večeřadlem. Naše
jednota se této pouti účastnila po−
prvé v loňském roce. Na četná přání
účastníků poutě jsme letos na toto
požehnané místo zavítali podruhé.
Domů jsme se vraceli obohaceni
o krásné duchovní zážitky.
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Ing. Jarmila Nešporová

Mendelův vinařský spolek
a vinařské akce

Mendelův vinařský spolek si při
svém založení jako své poslání a cíl
vytýčil mimo jiné propagaci vinařství
a vinařských tradic v obci a regionu.
Během deseti let své činnosti tak toto
své poslání naplňuje pořádáním vinař−
ských akcí v průběhu roku. Spolek
pořádá jak akce tradiční, tak nové akce
se zaměřením na vinařství v obci.

V průběhu prázdnin bylo možné
v obci navštívit dokonce dvě vinař−
ské akce. Věříme, že zdařilé.

31. července se uskutečnil druhý
ročník akce Šardické sklepy doko−
řán. Akci pořádá Mendelův vinař−
ský spolek s účastí i dalších vinařů
z obce se záměrem propagace
vinařství a vín ze Šardic. V letoš−
ním roce bylo otevřeno 20 vinařství.
Otevřené sklepy byly v lokalitách
U hřiště a Za dědinů, tři vinařství byla
otevřena v obci. Přepravu osob mezi
jednotlivými lokalitami zajišťovaly
koňské povozy, což je pro většinu
účastníků zajímavé, ale mnozí se
rádi prošli po obci. Oproti loňskému
prvnímu ročníku došlo k nárůstu ná−
vštěvníků akce. A že je o akci zá−
jem, svědčí i skutečnost, že mnozí
návštěvníci přichází již opakovaně
na základě spokojenosti z jiných akcí
Mendelova vinařského spolku, třeba
místní výstavy vín nebo na základě
loňských zkušeností z otevřených
sklepů. Ale přichází i noví návštěv−
níci se zájmem o vinařství a zejména
se zájmem o poznávání a ochut−
návku vín přímo ve sklepě. A odkud
jsou návštěvníci? Např. z Mladé Bo−

leslavi, z Karlových Varů, Litomyšle,
ze Šumavy, z Podkrkonoší, z Olo−
mouce, z Brna, ale i odjinud. Do−
konce přišli návštěvníci z Polska,
Francie či Slovenska. Samozřejmě
přichází i vinaři z okolí, aby porov−
nali svá vína s nabízenými víny ze
Šardic, nebo aby si vyměnili zkuše−
nosti s místními vinaři. A mnozí se
již zajímali o termín konání akce
v příštím roce.

Pořadatelé tak věří, že touto akcí
přispívají nejenom k propagaci vinař−
ství v obci, protože návštěvníci neje−
nom, že ochutnávají nabízená vína,
ale rádi se podívají po obci a ptají se
na zajímavosti z obce a na život
v obci. Akce tak přispívá k propa−
gaci obce jako celku.

V neděli 29. srpna se uskutečnila
další akce, a to již tradiční Zarážání
hory. Také v letošním roce jsme horu

zarazili, aby mohli hrozny
dozrát, a vinaři aby se
mohli připravit ke sklizni
letošní úrody. Přestože
toto je akce spíše míst−
ního charakteru, opět při−
chází i cizí lidé, kteří mají
rádi tradice a rádi poz−
návají zvyky odjinud.
K úspěšnému konání le−
tošní akce nám význam−
nou měrou dopomohli
Ochotníci ze Šardic spo−
lu s cimbálovou muzikou,
slováckým krůžkem,
dětmi z krůžku Šardi−
čánek a písničkou nás

potěšili šardické ženy a Mužáci ze
Šardic.

Ale činnost spolku není jenom
v propagaci vinařství, vinařských ak−
cích a kulturní činnosti. Další oblastí
činnosti vinařského spolku je i osvě−
tová činnost v oblasti vinařství a vi−
nohradnictví. V letošním roce se
uskutečnila již dvě školení v této
oblasti. V měsíci březnu se uskuteč−
nilo školení Ing. Pavlouška o tech−
nologii výroby vína, v měsíci červenci
proběhlo školení ve věci legislativy
hygieny vín a vinařských provozů
a o nové legislativě zatřiďování
a označování vín. Všechna školení,
která Mendelův vinařský spolek po−
řádá, jsou přístupná pro všechny
občany a jsou zdarma.

Samozřejmě, že ale všechny vi−
naře zajímá výsledek jejich hlavní
práce, tj. úrody ve vinici. Bohužel,
počasí v letošním roce ovlivnilo veš−
kerou úrodu a sklizeň ve vinicích nás
teprve čeká. To, co víme již nyní je,
že letošní úroda hroznů bude menší
než jiné roky, ale jak to bude s kva−
litou a konečným výsledkem, tedy
vínem? Všichni vinaři věří, že pod−
zimní počasí bude dozrávání hroznů
přát, že úrodu z vinic dokážou včas
sklidit, že nepřiletí špačci a že první
výsledky práce bude možné ochut−
nat na další akci Mendelova vinař−
ského spolku, a to 13. listopadu od
17.00 hodin v Obecní hale U Orla při
ochutnávce svatomartinských a mla−
dých vín a svěcení vína. Již nyní Vás
všechny na akci zveme.
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Sport

Talentovaný šardický fotbalista
 si zpestřil prázdniny cestou do Anglie a pobytem

v tréninkovém centru Manchesteru United

Volné prázdninové dny se dají
využít různě – někdo zamíří k ba−
bičce a dědovi, jiný s rodiči k moři
a další třeba jen tak skotačí s kama−
rády po obci nebo u vody. Zcela ori−
ginální letní týden ale ve druhé polo−
vině srpna zažil nadějný šardický
fotbalista Martin Vaverka (11). Jako
vítěz loňského šestého ročníku fot−
balové dovednostní soutěže Sva−
továclavský pohár totiž zamířil do
Velké Británie, aby v jejím samotném
středu absolvoval lukrativní trénin−
kový kemp slavného klubu Man−
chester United.

„Soutěž mě lákala, jelikož jsem od
starších spoluhráčů z oddílu RSM Ho−
donín slyšel, že to v Anglii opravdu
stojí za to. S přihláškou jsem nevá−
hal ani minutu a šel to zkusit. Musím
také uznat, že to bylo hodně i o štěstí,
neboť například penalty mně vyšly až
nečekaně parádně, když všechny
pokusy skončily v pravém horním
růžku. Posbíral jsem tak obrovský
počet bodů a nakonec z toho bylo
první místo,“ vzpomíná na své první
velké vítězství klučina, jenž je fotba−
lem doslova posedlý. Téměř celo−
roční čekání na odlet ve směru
Praha – Manchester bylo i pro něj
nekonečné, náročný pobyt na Brit−

ských ostrovech ale zvládnul stejně
brilantně, jako triumf v šestém roč−
níku dovednostního poháru. Trénin−
kový kemp Manchesteru United −
přitom nebyl jen o kopané, ale i o míst−
ních zvyklostech a především o cizí
řeči. „Zpočátku jsem byl jako na cizí
planetě, protože moje školní anglič−
tina se ukázala jako nedostatečná.
Budu ji muset hodně zlepšit, aby to
příště nebylo jen o ukazování a vy−
světlovacích posuncích. Ale na hřišti

jsme si všichni rozuměli, a to tam byli
i kluci z Anglie, Francie, Německa,
Finska, Ukrajiny či Kajmanských os−
trovů,“ vzpomíná neustále usmě−
vavý Martin, jenž byl dokonce vyhlá−
šen nejlepším hráčem jednoho ze
čtyř tréninkových dnů. Kromě míče
a zbrusu nových kopaček si ná−
ramně užíval i plavání v bazénu, te−
nisu, PC her a také bohaté anglické
snídaně. „Nejlepší byla ale pro−
hlídka obřího stadionu Old Trafford
a cesty letadlem. Obojí jsem zažil
poprvé v životě a přál bych to kaž−
dému dobrému kamarádovi.“

Šance na ojedinělou možnost se−
tkání s kouzelným anglickým prostře−
dím, se fotbalově zapáleným klu−
kům na Hodonínsku naskýtá již
rovných šest let. Zásluhou sená−
torky Aleny Venhodové, která se
v rámci občanského sdružení Ak−
tivní Slovácko snaží vytvářet nové
podmínky ke smysluplnému využí−
vaní volného času, totiž již v roce
2004 vznikla fotbalová dovednostní
soutěž s názvem Svatováclavský
pohár. Vždy v den svátku hlavního
patrona české země Svatého Vác−
lava tak naděje ve věku od deseti do
dvanácti let zkouší vykopat si svůj
první velký fotbalový poklad – lukra−
tivní cestu do kolébky kopané Anglie.
Právě týdenní pobyt ve fotbalovém

Cesta letadlem pokaždé má své obrovské
kouzlo, zvláště když je vůbec první.

Martina na cestě do Anglie doprovázel sportovní
novinář Eduard Mezera, který je manažerem
občanského sdružení Aktivní Slovácko.

Ing. Eduard Mezera
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centru nejslavnějšího světového
klubu Manchesteru United je totiž
hlavní cenou v technicky nesmírně
náročné soutěži. Ta se skládá ze
šesti dovednostních disciplin, kterým
jsou driblink s míčem na maximální
počet doteků, slalom s míčem na
čas, střelba na branku, přihrání míče
vzduchem na určenou vzdálenost, ro−
tace míče z brankové čáry do branky
a hlavičky do vymezeného prosto−
ru. Letošní klání, které se uskuteční
v pondělí 13. září od 15.00 na sta−
dionu U Červených domků v Hodo−
níně, je vyhrazeno všem klukům
(registrovaným i neregistrovaným)
z celého hodonínského regionu, kteří
se narodili v letech 1998 a 1999.
Pokud i vy máte doma šikulu této
věkové kategorie, tak neváhejte
s přihláškou, určitě to stojí za to.

Více o soutěži na Facebook:
Svatováclavský pohár.

Pro děti

Víte, co si oblečete na hody?

fjertůšek krojová zástěra
íbršvunk opasek
jupka krojová halena
kacabaja krojový ženský kabát
kordula krojová vesta
pantle stuhy
pudlo zadní část kalhot
šorec škrobená sukně
štruple lněná stuha
marinka mužský kabátek

třaslavice bílé krojové kalhoty
unterhúzny spodní kalhoty
fedro třepení – odznak stárka
kotúč ozdoba ze stužek k věnci
štros péro na klobouk
tacle rukávce s krajkou
kanafasky ženské sukně
kosířky péra na kloboučku
čižmy boty ke kroji
astrigánka persiánová beranice

Sběr starého papíru

Tréninkové centrum Manchesteru
United již tradičně hostí areál
starobylé Denstone College.

proběhne v úterý 26. října 2010
od 12 do 17 hodin u školy
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Pro pamětníky

Fotografie z minulosti dávné i nedávné

Hody kolem roku 1926

Hody 1934

Hody 1959

Hody 1961

Hody 1962
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Dění v obci ve fotografii

Indiánské odpoledne 4. 9. 2010.

Nové průlezky pro děti na hřišti.

Dětský den u Alberta.

Vystoupení dětí na Zarážání hory.

Martin Vaverka − úspěšný mladý fotbalista v Anglii.

Zájezd dětí i dospělých do Prahy.


